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Zesp6l Doradczy do wlpracowania
koncepcji wykorzystania na cele miejskie
wil l iJ6kawa

na rgce Pani Przewodnicz4cej Zespolu
Radnej Anny Foss

W imieniu Towarzystwa Przyjaciol Miasta-Ogrodu Podkowy Lesnej przedstawiamy nasza opinic
dotyczac{mozliwych sposob6w zagospodarowania willi J6kawa na cele publiczne.
Kiero$ali imy sie nasrgpuj4c),rni zalo2eniami:
- chgi zachowania willi J6kawa, jako charakterystycmego bud)'nku z poczqtk6w powstania miasta-
ogrodu (jak zapisano w projekcie strategii miasta do 2020);
- chQi zachowania, ale i wykorzystania willi J6kawa dla cel6w publicznych/miejskich zgodnie z
oczekiwaniami mieszkaic6w;
- napiQfy budzet miast4 w kt6rym wskutek spowolnienia gospodarczego bedqcego konsekwencja
kryzysu finansowego w Europie, b9d4 zmn iej szaj 4ce sig fundusze na inwestycje (wskazuje na to
wielolemia prognoza fi nansowa miasta);
- zglaszane pohzeby lokalowe podkowiaiskich organizacji spolecznych (np. harc€rze);
- brak w naszej ocenie moZliwosci finansowych rriasta na tworzenie nowej samorz{dowej insqtcji
(kultury, edukacji itp.);
- potrzeby lokalowe (finansowe) miasta dla mieszkar6c6w, kt6rym przysluguje pmwo do mieszkania
socjalnego oraz lokali czynszowych dla tych mieszkalic6w, kt6rzy nadal zajmujq prywatne domy na
podstawie nakaz6w kwaterunko\,!rych;
- przyjgcie do wiadomo6ci istniej4cych ekspertyz technicznych, wycen oraz opinii architektdw -
czlonk6w zespolu.
W td zlozonej sltuacji uwazamy, 2e zachowanie willi J6kawa moi€ nastqpi6 poprzezjej adaptacje na
potrzebyjednej z istniejqcych inso4ucji samorz4dowych z rozszerzonlm programem uz)tkowym o
centrum aktywnolci lokalnej, przy wykorzystaniu funduszy zewngtrmych. Centrum Ako$noici
Lokalnej pozwoliloby zagospodarowa6 i stworzyi lepsze warunki dla podkowiarhskich organizacji
pozarz4dowych, kt6re malazlyby tam swoje siedziby i motliwosi korzystania z powierzchni
wsp6lnych.
Analiza dostgpnych funduszy zewnQtrznych wskazuje,2e do roku 20l5jed),nym dostQpnym
programem, L16ry m6glby byd wykorzystany dla zachowania willi J6kawa moze byi Wieloletni
Program Kultura+ Pdorytet Biblioteka+ Infrastruktura Bibliotek. Ta w sumie smutna konstatacja
ogranicza pole wyboru dojednej insq'tucji samorz4dowej,jak4jest Miejska Biblioteka Publiczna.
Obecnie MBP dysponuje willq Echo z lat 3olych o powierzchni calkowitej 168 m.kw na dzialce o
powierzchni 2164 m.kw. Powierzchnia uz],tkowa to okolo 140- 150 m.kw. niestery rozmieszczonych
na dw6ch kondygnacjach, co stanowi istotne ograniczenie u2J'tkowe w przypadku os6b z
ograniczeniami ruchu. Willa tajestjuz wiekowa i pomimo ogromnych wysilk6w Dyrektorki
wspartych funduszami miejskimi nie udaje sie pozbyi dokuczliwego grzyba w piwnicach i w
gabinecie Pani Dyrektor.
WillaJ6kawa w obecnym swoim ksztalcie oferuje ponad 350 m.kw powierzchni uz]4kowej i cala
cz€S6 dla cz),telnik6w moglaby by6 umieszczona na jedn)'m poziomie. Zapewne udaloby sip
wygospodarowad wi€ksz{sale do spotkaf do wsp6lnego wykorzystywania przez gospodarza
(biblioteke) i organizacje spoleczne.



Nasza propozycja sprowadza siQ do uzyczenia przez Miasto willi J6kawa Miejskiej Bibliotece
Publicznej i przeprowadzenie j ej przebudowy, modernizacji i adaptacji na swoje potrzeby oraz
Centrum Aktywnosci Lokalnej. DziQki temu zar6wno PKPS,jak i obie organizacje harcerskie, LOP,
czy Zwiqzek Podkowian znajd4swoje siedziby. Towarzystwo Przyjaci6l natumlnie udostgpni swoje
wystawy do wyeksponowania w koDtarzach, czpsciach wsp6lnych itp. Konsultacja ze Straz4 Pozam4
wykazala, ze jest mozliwe $ykorzystanie dreunianego bud),nku na potrzeby biblioteki. zwlaszcza o
historycznym charakterze (wi9cej na stronach Komendy Gl6wnej Strazy Pozamej). Trzeba zastosowad
odpowiednie zabezpieczenia ppoz.
Podj€qie takiej decyzji pozwoliloby miastu wykorzystad wille Echo,jako i6dlo finansowania wkladu
wlasnego do funduszy z Kultury+. lub tez na inny wazny celjak np. budowq kole.jnego domu
socjalnego.
Jak kazda propozycja, tak2e i ta zale2y od wielu czlnnik6w takichjak:
- upewnienia siQ, ze zapisy Ustawy o Bibliotekach. a zwlaszcza ojej edukacyjnych tunkcjach b€dq
wystarczaj4ce do uzyskania ,,pozwolenia na budowQ" przy obowi4zuj4cych zapisach planu
zagospodarowania;
- WPR Kultura+ ma bardzo osfe w)4nagania. Biblioteka, kt6ra wykrzystuje te fundusze na ssoja
siedzibg musi po zakoiczeniu inwestycji spelniai bardzo surowe wyrnogi Certyfikatu Biblioteki+
dotycz4ce m.in. poziomu wyksztalcenia pmcownik6w, wielkosci zbior6w, dostgpu do intemetu ie.
Kolejnym wymogiem jest 60% wklad wlasny, w kt6rym tylko l0% moze byi wniesione w naturze, a
reszta, jako pieniqdz. Wprawdzie Urzqd Marszalkowski zobowi4zal sig do zapewnienia polowy
wlanaganego wkladu wlasnego, lecz wobec znanych powszechni€ fudnoSci budzeto\,lych Mazowsza
z powodu ,,Janosikowego", jest to malo prawdopodne. W praktyce oznacza to,2ejeSli koszt calego
projektu wynosilby 2.000.000 zl (Zeby posluzyi sigjedynym dostgpnyrn na t,'n etapie oficjalnym
szacunkiem koszt6w) to dofinansowanie z Kultury+ mogloby wlnie6i maksimum 800.000 zl, a resra,
czyli 1.200.000 zl musi byi pok]'te ze 6rodk6w gminy (jedynie 10% wanosciprojektu moze by6
uznane za wklad wlasny np. nieruchomoSd). Czyli gmina musi wylozyi L000.000 zl, z czego w
sprzyjajqcych okolicmogciach 600.000 zl mogloby pochodzi6 z Urzgdu Marszalkowskiego. WPR
Kultura+ przewiduje 42 mln 21. w 2012, i  po 40 mln. w latach 2013 i 2014 i juz tylko l3 mln w 2015.
- WPR Kultura+ nie oglosil kolejnego naboru na 2012 rok. Z posiadanych informacji wlnika, 2ejest
rozwazana modyfikacja regulaminu m.in. poprzez dopuszczenie miejscowo6ci wigkszych ni2
dotychczasowe 15.000 mieszkaic6w.
Wszystkie te w4tpliwosci nalezy wyjaSnii przed podjQciem ostatecznej decyzji.

Z powaaaniem,

Z rp. Zaruqdu
Joanna Walc
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